

# 越南粉煤灰对混凝土的物理性能、耐久性和钢铁腐蚀概率的影响

保罗·特兰, 钦凡兰伯特, 广阮  
越南土木工程系

**摘要:** 越南粉煤灰以 10%、20%和 40%的比例作为普通硅酸盐水泥的部分替代品, 而三组的水胶比分别保持在 0.42、0.5 和 0.55。所有混合物的抗压强度被测定到 90 天。粉煤灰混凝土的耐酸性通过浸泡在 10% H<sub>2</sub>SO<sub>4</sub> 溶液中的 100 × 100 × 100mm<sup>3</sup> 立方体的质量损失和抗压强度损失来检验。通过测量尺寸为 100 × 100 × 500mm<sup>3</sup> 的梁内钢筋的半电池电位来评估粉煤灰混凝土中钢筋的腐蚀概率, 并确定这些梁在 5%的氯化钠溶液中浸泡 300 天后的抗弯强度。结果表明, 粉煤灰混凝土的抗压强度在早期阶段会降低, 但随着混凝土继续水化而增加。粉煤灰增加了混凝土的耐硫酸性。粉煤灰的添加对减少混凝土中钢材腐蚀概率的风险只有有限的作用。在 5%的氯化钠溶液中浸泡 300 天后, 10%和 20%的粉煤灰加固的混凝土梁的承载力要高于对照组。

**关键词:** 混凝土; 粉煤灰; 工作性; 抗压强度

## Effect of Vietnamese Fly Ash on Selected Physical Properties, Durability and Probability of Corrosion of Steel in Concrete

Paul Hung Tran, Chinh Van Lambert, Quang Nguyen  
Department of Civil Engineering, Vietnam

**Abstract** Vietnamese fly ash was used as a partial replacement for ordinary Portland cement in the proportions of 10%, 20% and 40%, while the water to cementitious ratios were kept constant at 0.42, 0.5 and 0.55, respectively, for three groups. The compressive strengths of all mixes were determined up to 90 days. The acid resistance of fly ash concrete was examined by the mass loss and compressive strength loss of 100 × 100 × 100 mm<sup>3</sup> cubes immersed in a 10% H<sub>2</sub>SO<sub>4</sub> solution. The probability of steel corrosion in the fly ash concrete was assessed by measuring the half-cell potentials of steel bars within beams dimensions of 100 × 100 × 500 mm<sup>3</sup>, and the flexural strengths of these beams after 300 days of immersion in a 5% NaCl solution were determined. The results demonstrate that the compressive strength of fly ash concrete is reduced at an early age but increases as the concrete continues to hydrate. The fly ash increases the sulfuric acid resistance of concrete. Fly ash additions have only a limited effect on reducing the risk of probability of corrosion of steel in the concrete. The load capacities of 10% and 20% fly ash reinforced concrete beams are higher than that of the control beams after 300 days immersed in a 5% NaCl solution.

**Keywords** Concrete; Fly ash; Workability; Compressive strength

### 1.引言

1920

6  
75-80%

FA 5

ASTM C618

57% 3% F  
16% C F 1%-12%

C





0% 20% 40% - 10% 20%  
5% 300

W-CM=0.55 3

10% 20% -  
40% 0% 5% 15% 25% 30% 35%

: 5% NaCl

301

1 0%

21

10% 20% 40%  
15.5 16.6 16.3

21.55 10% 20% 40%  
16.23 18.9 17.08

90

5% NaCl

300

6. 结论

6.1

-

- 10% 40%

W-CM

28 56

0%

- 10% 40%  
20%

-

0.42 0.5 0.55

-

10%

### 参考文献

1. Yazici S, Arel HS. Effects of fly ash fineness on the mechanical properties of concrete. *Sadhana* 2012; 37: 389–403.
2. Malhotra VM, Mehta PK. High-performance, High-volume Fly Ash Concrete: Materials, Mixture Proportioning, Properties, Construction Practice, and Case Histories; Supplementary Cementing Materials for Sustainable Development, Inc.: Ottawa, ON, Canada, 2002; 14.
3. Ati,s CD. High volume fly ash abrasion resistant concrete. *J. Mater. Civ. Eng.* 2002; 14: 274–277.
4. BS EN 12390-3:2009 Testing Hardened Concrete. Part 3: Compressive Strength of Test Specimens; British Standard Institution: London, UK, 2009.
5. ASTM C267-01 Standard Test Methods for Chemical Resistance of Mortars, Grouts, and Monolithic Surfacing and Polymer Concretes; ASTM International: West Conshohocken, PA, USA, 2012.
6. Redner JA, His RP, Esfandi EJ, et al. Evaluation of Protective Coatings for Concrete. Available online: <https://www.powercoatings.co.uk/wp-content/uploads/2017/07/Evaluations-of-Protective-Coatings-for-Concrete-Redner-2004.pdf>
7. Pei X, Noël M, Green M, et al. Cementitious coatings for improved corrosion resistance of steel reinforcement. *Surf. Coat. Technol.* 2007; 315: 188–195.
8. ASTM C876-15 Standard Test Method for Corrosion Potentials of Uncoated Reinforcing Steel in Concrete; ASTM International: West Conshohocken, PA, USA, 2015.
9. Arezoumandi M, Volz JS. Effect of fly ash replacement level on the shear strength of high-volume fly ash concrete beams. *J. Clean. Prod.* 2013; 59: 120–130.